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15 december 2024. Aflevering 71 
Het team Witte nog...? bestaat uit: Erik van Asten, Cintha Bax, Johan Bax, Toos van 
Lieshout, Frans van Mierlo, Janus de Vocht en Erik Willems.  
We doen deze aflevering samen met de rotmeesters van het cijnsgeld. Dat zijn: Peter van 
Rijsingen, Francien van Weert, Harrie van den Broek, Wim Maas, Johan van Hooff en Leo 
van Velthoven.  
Het materiaal is voor een groot deel aangeleverd door de rotmeesters, mede gevonden 
in het archief van Wim Pompen, foto’s van Erik van Asten, artikelen uit het Peer van Lind 
archief. 

DE KERSTVER� SSING CIJNSGELD.

Na de opening en het welkom aan de meer dan 160 belangstellenden, gaan 
we van start met een filmje van Omroep Brabant over het uitbetalen van 
deze cijnsgelden. 
Er komen 3 powerpointpresentaties met uitleg door een rotmeester die
geïnterviewd wordt door iemand van Witte nog...?
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Het eerste koppel bestaat uit rotmeester Peter van
Rijsingen, voorzitter van de vereniging Cijnsgeld, en Johan 
Bax van Witte nog...?

 
Hoe is het cijnsgoed ontstaan?
De kasteelheer  had “heer”lijkheidsrechten, 
windrecht, waterrecht, grondrecht.
Gebruikers dienden voor het gebruik ervan te 
betalen.

Al vanaf de middeleeuwen gaven 
landheren woeste gronden zoals heide, 
weilanden en bossen aan een groep 
bewoners in eeuwigdurend gebruik 
tegen een aanbetaling en jaarlijkse ver-
goeding  Deze vergoeding werd cijns 
genoemd.

Hiermee erkende de heer dat bijvoor-
beeld de ingezetenen van een gehucht 
deze gronden in gezamenlijk eigen-
dom bezaten. 
Dit was ook het geval in Leende, 
Heeze en Strijp.
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De gehuchten Oosterik/Boschhoven in 
Leende, De Vennen in Heeze en Strijp.
Strijp had een gebied van ongeveer 25 
hectaren in en rondom de Heg.

Oosterik/Boschhoven hadden
gezamenlijk met de Vennen een gebied 
van 230 hectaren. Gedeeltelijk gelegen 
rond het Ven en Kerkhof in Heeze en 
de rest Ginds beneden bij het huidige 
Sterksel. Daarnaast had de afdeling 
Oosterik/Boschhoven nog het geza-
menlijk bezit van de Molenschutse 
Heide.
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Anekdote over verkoop van turf naar 
Geldrop. 
Degene die een kar turf naar Geldrop had 
verkocht moest voor de rechtbank 
komen, omdat de tutf niet buiten 
Heeze-Leende verkocht mocht worden en 
omdat hij geen belasting voor zijn paard 
had betaald. Als het paard alleen op de 
eigen boerderij werd gebruikt, hoefde je 
geen belasting te betalen. Als het paard 
werd gebruikt voor  handelsdoeleinden wel. 
Hij werd veroordeeld tot een boete van 10 
gulden. Dus de turfverkoop had alleen maar 
verlies opgeleverd.

Hoe werd het gebied gebruikt?
Men liet er vee grazen, zoals schapen, 
geiten, jongvee. Daarnaast werd er turf 
gestoken en hout gekapt. 

Men liet er vee grazen.

Waarom krijgt Leenderstraat dan ook cijns-
geld?
Boeren uit die afdeling hadden zogenaam-
de graasrechten op het gebied.  Dat wilde 
zeggen de ze hun vee bepaalde dagen in het 
gebied mochten laten grazen. Ze hadden 
geen recht op het steken van turf of kappen 
van hout.

Schapen, geiten, jongvee.
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Hoe werden die cijnsbedragen 
geïnd?
Het financiële beheer was in
 handen van gemeentebesturen, 
maar werd in het veld uitgevoerd 
door de “Rotmeesters”

Deze verdeelde de kavels waar 
men turf mocht steken en hout 
kappen onder de ingezetenen door 
middel van loting. De kavels die 
over waren, werden verpacht tegen 
betaling. Van die opbrengst werd 
de cijns aan de kasteelheer betaald.

Bestaat die afdracht aan de kas-
teelheer nog steeds?
Nee, in 1798  maakte een wet 
“Staatsregeling” een einde aan de 
cijnsplicht.

Er waren toen nog geen
straatnamen, men had:
Afdeling A (Oosterik/Boschhoven)                                                                     
Afdeling B (Leenderstraat)                                                                                   
Afdeling C (Strijp)

Het schijnt dat er  nogal een aantal 
rechtszaken gevoerd zijn rondom 
het cijnsgoed.
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Pas in 1871 kwam er pas een defini-
tieve regeling, de “Verbandsregeling”. 
Hierin werden zowel de rechten en 
plichten van zowel inwoners als ge-
meente vastgelegd.

Werden begin 1900 de gronden nog 
steeds gebruikt ?
Bijna niet, door de komst van kunst-
mest en ontginningen werden de 
opbrengsten van de gronden rondom 
de gehuchten hoger, en werd het vee 
daar gehouden (lagere gronden in de 
beekdalen) en akkerbouw op de hogere 
gronden.

Links: De familie Feijen. Toon Feijen 
streed voor het behoud van de 
cijnsgelden.

Er was ook nogal wat heibel tussen de 
gemeente Heeze en de ingezeten van 
Oosterik/Boschhoven heb ik begre-
pen.
Ja, rond 1850 begon het gesteggel 
rondom de mogelijke verkoop van de 
gronden.
Wat gebeurde er in Strijp?
De weg van Leende naar Strijp was on-
verhard, en bij slecht weer vaak slecht 
begaanbaar. Dit kwam mede doordat er 
inmiddels een stoomzuivelfabriek was 
opgericht, waar steenkool naar toege-
bracht diende te worden voor de
stoommachines.

Familiefoto Feijen. Met poffer mevrouw Feijen, 
vrouw van Toon, Links daarvan Lau Feijen en 
zijn vrouw Cato Feijen- van Dijk, Kinderen 
vlnr Tonny, Toos, Annie en Sien.
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De gemeente Leende wilde de 
weg wel verharden in ruil voor 
het afstaan van het cijnsgoed “de 
Heg” door de inwoners van Strijp. 
Hiermee stemde de inwoners in, 
hierdoor kwam er een einde aan het 
cijnsgoed in Strijp.
De door de gmeente aangeleverde 
stenen waren zo krom dat men de 
Strijperstraat tot aan de Kapelstraat 
kon verharden i.p.v. tot aan de 
winkel, zoals eigenlijk de bedoeling 
was.

Wilde de gemeente Leende het geld 
van Oostrik/Boschhoven niet in de 
gemeentekas laten vloeien?
Dat had de gemeente  graag gewild. 
In ruil daarvoor beloofde de gemeen-
te allerlei zaken te realiseren. De 
bewoners van Oosterik en 
Boschhoven waren daar niet voor te 
porren. Ze hielden voet bij stuk dat 
het alleen hun geld was, en dat die 
voorzieningen er toch wel wel zouden 
komen
De gemeente Heeze had de rechten 
over het cijnsgoed afgetroggeld van 
de inwoners van “De Vennen” en 
wilde hun deel verkopen om het 
geld in de gemeentekas te storten. 
Het geld werd gestort op rekening 
van de Nederlandse staat en de rente 
werd elk jaar uitbetaald aan de 
ingezetenen die daar recht op 
hadden. 

boerderij op Boschhoven waar vroeger de familie 
van Rijsingen woonde, Op deze plaats staat nu de 
schuur van VJW Vakantiejeugdwerk Leende.
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Omdat men gezamenlijk eigenaar 
was met de afdeling Oosterik/
Boschhoven, moest daar toestem-
ming voor geven, maar dat wilde 
deze afdeling niet. Hierdoor kon de 
gemeente Heeze hun aandeel niet 
verkopen.

Pas in 1924 kwam men tot overeen-
stemming.
Gemeente Heeze kreeg 45 % van de 
opbrengst
Afdeling Oosterik/Boschhoven 50 %
Afdeling Leenderstraat 5 % voor de 
afkoop van hun graasrecht.
De 230 ha werd verkocht voor 65.000 
guldens.
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Het tweede koppel bestaat uit rotmeester Harrie van den 
Broek en interviewer Janus de Vocht.

De financiële waarden in 1924 en nu 
vergeleken.
Wat is er met het geld gebeurd na de 
verkoop van de grond ?
Na de verkoop van de grond werd 
het geld van de afdelingen Oosterik/
Boschhoven en Leenderstraat vastge-
zet op grootboekrekeningen van de 

Heeft de gemeente na 1924 nooit meer 
geprobeerd om het geld in de gemeen-
tekas te laten vloeien?
Ja, maar een aantal bewoners van Oos-
terik hebben dat weten te verhinderen

De jaarlijkse rente zal uitge-
keerd worden aan de gerechtig-
den van de beide afdelingen.

De gemeente draagt zorg voor 
de administratie en jaarlijks 
wordt deze lijst en het uit te ke-
ren bedrag vastgesteld in over-
leg met de “rotmeesters”. Per 
afdeling worden er 3 personen 
benoemd door de gemeenteraad 
en geaccordeerd door Provinci-
ale Staten van Noord- Brabant. 

Op de foto: Toon Feijen met zijn vrouw Tonna en 
zus Mie Feijen. Het kleine meisje is Diny Kersten. 
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Hun jaarsalaris per persoon is vast 
gesteld op 3 gulden per jaar.  Voor 
de werkzaamheden van de gemeente 
ontvangt deze 30 gulden per jaar.

Deze Sjef van der Zanden heeft een 
belangrijke rol gespeeld bij het behoud 
van het cultureel erfgoed: Cijnsgeld.

Links de familie van den Broek. Met 
name Willem van den Broek was voor 
het behoud van cijnsgeld. 

Een rotmeester heeft zeker wel een 
riant jaarsalaris ? 
Deze bedragen zijn nooit geïndexceerd 
of aangepast . De huidige rotmeesters 
ontvangen elk jaar nog het jaarsalaris 
van 3 gulden, omgerekend € 1,34.

De uitbetaling van het cijnsgeld ge-
beurde jarenlang door ,de gemeen-
tebode Driek Essers. Hij bracht het 
cijnsgeld bij de mensen thuis.  
Als waardering daarvoor ontving 
hij op menig adres een sigaar of een 

vlnr bovenst rij: Marie, Willem, Theodorus, Gerardus, 
Janus, Harry. 
2e rij: Mina, Toon, vader Wilhelmus, moeder Wil-
hemina van den Broek- van Happen, , Fien, Tonny, 
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De gemeente heeft wel ooit voor-
gesteld om dit te verhogen naar 
30 gulden, maar dan moest hun 
vergoeding ook verhoogd worden 
naar 300 gulden. Dit hebben de 
toenmalige rotmeesters afgewezen, 
omdat dit ten koste zou gaan van de 
uitkering aan de gerechtigden.
Wanneer was je nu gerechtigd?
Je moest minimaal een vol kalender 
jaar en 4 weken op het betreffende 
adres ingeschreven staan, als hoofd 
van het gezin, omdat de uitbetaling 
plaats vindt in de laatste volle week 
voor kerstmis, kon het ooit drie 
jaar duren voordat je de eerste keer 
cijnsgeld ontving.

Was het de moeite waard wat ze 
ontvingen? 
In de afdeling Oosterik/Boschhoven 
woonde in begin 1900 ongeveer 90 
gezinnen. Het loon van een 
arbeider was toen minder dan f 
1,-- per dag. Dus voor die tijd was 
het een aanzienlijk bedrag.  Er werd 
vertelt dat er mensen waren die 
bewust hun huis in Oosterik 
bouwden om een deel van de 
hypotheek te kunnen betalen uit het 
cijnsgeld.
Ook werd toen de knoop 
doorgehakt waar de grens lag tussen 
afdeling A Oosterik/Boschhoven en 
afdeling B Leenderstraat.
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De voorzitter van de plaatselijke Boe-
renbond is bij het oude postkantoor 
op de Dorpstraat gaan staan en heeft 
gezegd ‘dit is hemelsbreed de scheiding 
tussen de afdelingen’. 
Hierdoor kwamen delen van de 
Lindenlaan en de Beukenlaan onder 
afdeling B. 

Nadat de heer Driek Essers op 75 jarige leeftijd met pensioen ging, moest het 
geld opgehaald worden bij het gemeentehuis in Leende. Mevrouw Benthem 
verzorgde toen de uitbetaling aan de hand van de lijsten van gerechtigden die 
voor dat jaar waren vastgesteld.

Doordat er steeds meer huizen bijkwamen in de 
bestaande straten en ook de “nieuwe” 
straten  Lindenlaan, Eikenlaan, Beukenlaan 
erbij kwamen, werd de spoeling wel veel dunner. 
Later is daarom besloten om de nieuwe wijken 
zoals Bungalowpark, Kerkakkers,’t 
Bultje, Pomperschans en Breedvennen niet meer 
op te nemen in de lijsten van gerechtigden.
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Doordat het startkapitaal van 
Leenderstraat laag was en er zoveel 
huizen bijgekomen waren. Hebben 
de rotmeesters van Leenderstraat 
besloten dat hun gedeelte van de 
Lindenlaan en Beukenlaan, evenals 
de Kerkstraat, Valkenswaardseweg 
en Schoolstraat geen recht hadden 
op uitbetaling. Er heeft zelf 16 jaar 
geheel geen uitbetaling plaatsgevon-
den, omdat het maar enkele 
dubbeltjes per gerechtigde bedroeg.

Was het ook een voordeel dat de 
mensen het op moesten komen 
halen?
Een bijkomend voordeel van het 
niet meer aan huis brengen van het 
cijnsgeld, was wel dat niet alles werd 
opgehaald. Het resterende geld werd 
bij de bank op een spaarrekening of 
depositorekening gezet. Hierdoor 
kon het basiskapitaal weer wat groei-
en. Er zij perioden geweest dat men 
zelfs 10 % rente ontving.

Nu betalen de rotmeesters het geld 
uit, hoe is dat ontstaan?
Hiervoor waren twee redenen: De 
eerste was dat de gemeente de inzet 
van personeel voor de uitbetaling te 
duur vond. 
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Ten tweede omdat door het 
samengaan met de gemeente ,
, het gemeentehuis in Leende 
gesloten zou worden, en dat men 
verwachtte dat er niet veel animo 
meer zou zijn om het geld “hele-
maal” in Heeze te gaan halen.

Vanaf 1997 is deze taak overgeno-
men door de rotmeesters. De eerste 
jaren in de hal van het 
gemeentehuis. Na de herindeling 
is de uitbetaling gedaan vanuit de 
Meent.

Wanneer vind de uitbetaling plaats 
?
De uitbetaling vindt altijd plaats 
op de vrijdag van de laatste “volle 
week” voor kerstmis. Het gaf nog 
ooit discussie wat de eerste dag 
van de week is, zondag of 
maandag. Als 25 december een 
zondag is, is de uitbetaling dan 
vrijdag 23 december of een week 
eerder. Uitbetaling vind plaats 
tussen ‘s morgens 10 en 12 uur en 
‘s middags tussen 14 uur en 16 uur. 
Stipt om kwart voor 10 kwam de 
gemeenteambtenaar het geld bren-
gen en stipt om 16 uur het restant 
weer ophalen.
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Gingen jullie na afloop meteen naar huis?
Na afloop gingen we naar de herberg tegenover om van ons jaarsalaris van 3 
gulden (€1,34) wat te gaan drinken. Omdat de herbergier niet akkoord ging 
met de prijs van bier in 1924 diende er al snel uit eigen zak bijgepast te worden. 
Maar altijd evenals de rest van de dag, wel altijd gezellig. 

Een trchtzaak ging over de verkoop van turf uit het Molenschut te 
Leende, 1845-1846. Zie pagina 4..

Het derde koppel bestaat uit rotmeester Wim Maas en 
interviewer  Frans van Mierlo.
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Waarom is het een vereniging beheer 
cijnsgelden geworden?

Het geld stond op grootboekrekenin-
gen van de Nederlandse Staat, deze 
werden nooit afgelost, er zat geen 
einddatum op. Maar in 2014 kwam 
de overheid met een brief dat ze 
vanwege de administratieve lasten de 
grootboekrekeningen wilde aflossen.  
(zij wist waarschijnlijk al dat de rente 
naar nul ging). Maar eind 2014 boodt  
de overheid het dubbele bedrag  als 
wat erop stond. Besproken met de 
rotmeesters zagen we dat wel als een 
goede deal, en als we zelf het beheer 
kregen, konden ze het ook nooit 
meer afnemen.
Toen werden we gebeld door de 
Burgemeester voor een gesprek. We 
dachten nu willen ze het alsnog in de 
gemeentekas laten vloeien. Tijdens 
het gesprek bleek dit niet de bedoe-
ling. Maar het geld kon niet in beheer 
blijven bij de gemeente. Dus dat zou-
den we dan zelf dienen te regelen.

Rotmeester Harrie van den Broek.
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Hoe hebben jullie dat aangepakt?
We dachten eraan een stichting op te richten die het geld zou beheren. Maar 
bij navraag bij de notaris, mag een stichting geen geld uitkeren. Het kon in 
de vorm van een coöperatie of een vereniging. Bij navraag konden we wel 
een vereniging oprichten, waarbij alleen de 6 rotmeesters lid zouden zijn. Nu 
beheren we zelf het geld. De eerste jaren zijn we ingeteerd, omdat er nergens 
rente te krijgen was. Maar we hadden ook het dubbele gekregen, dus op korte 
termijn kon dat. Inmiddels hebben we weer manieren gevonden om toch wat 
rente te ontvangen. Dus de opzet is om binnen een aantal jaren weer alleen 
het rendement van het kapitaal uit te gaan keren.

Hoe worden nu de rotmeesters benoemd?
Dit hebben we in eigen hand, volgens de regels ben je benoemd voor het 
leven, toch een vast salaris tot je dood. Wel kun je zelf kiezen om eerder te 
stoppen als je dat om gezondheidsredenen of zware argumenten wilt doen.
Bij de oprichting waren Jan Bax en Toon de Vries nog rotmeester van 
respectievelijk de Leenderstraat en Oosterik. Jan Bax is vanwege zijn hoge 
leeftijd en gezondheid enkele jaren geleden gestopt. Johan van Hooff is zijn 
vervanger. Helaas is Toon de Vries ons enkele jaren terug door ziekte 
ontvallen, waarna het historische feit (de eerste modernisering sinds 1624) 
dat Francien van Weert de eerste vrouwelijke rotmeester van Oosterik is 
geworden.
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Na de pauze krijgen we bezoek van de
barones.

Frans begeleidt de barones door de zaal naar het podium. 
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De barones (Toos van Lieshout) 
draagt een artikel voor uit het 
Leidse Dagblad, 24 december 
1965.
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Om de film te bekijken: 

https://youtu.be/GZvfJdaMedI?feature=shared

Ritmeester Harrie van den Broek vertelt over het ontstaan van een filmpje over 
de barones en de boeren. ‘Het ontstaan van het cijnsgeld’. 
Het filmpje is gemaakt door de rotmeesters met behulp van diverse 
dorpsgenoten.
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Kerst 2024 – Nieuw jaar 2025

Hallo beste mensen, we gán elkár weer het beste wensen!
Nie alleen hier in Lind war ik woon, már we doen dá in hil de wirreld.
Jammer dá nie iedereen mèj doe want sommige voere liever oorlog. 
Hoe kan dá toch, dátter mensen zin die gin vrede wille?
Ze hebbe dá pas, ás ze d’n tegestander hebbe vernietigd.
Het is te hope dá wij dá nie mèj hoeve te maoke.
Of bende gullie ók al spulle án ’t hamstere vur ás ’t misgien toch…
Ja, iets achter de hand houwe vur ás de stroom euijtvalt is nooit
verkeerd of ’n pleister en un pilleke en wá ète of iets in blik.
Laote we hope dá nooit nóddig te hebbe asteblief,
is ’t vur die gekken zo moeilik um te zegge,  ik heb oe lief?

Nie beste, már LIEVE mense, ik wil oew in ieder geval mèj gève,
Het liefst wil ik in vrede meej jullie verder lève!
Heej en ás ’t dan goe gaot, laote we dan ók plezier maoke,
Laot ós bleij zin en  un vurbild zin vur degene die dá nie doen. Allemal 
unne fijne kerst 2024 gewenst en een vredig neij jaor 2025.
Gullie bent altied nog welkum vur un bákske koffie of un kumpke thee,
en ás ge alleen nie durft.. dan breng már iemes meej!
Tot ziens,
 Fransje. 
team Witte nog...?
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links Frans van Mierlo, reachts rotmeester  
Wim Maas

Rotmeester Harrie van den Broek  links en 
Janus de Vocht.

links Johan Bax, rechts rotmeester en voorzitter 
van de vereniging Cijnsgeld, Peter van Rijsingen

Het gesprek van Harrie en Janus met een 
aandachtige zaal.

In de rij voor de ingang.

Meer dan 160 man in dezaal.
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Johan Bax overhandigt ‘cijnsgeld’ aan Jac van 
der Palen. Frans van Mierlo kijkt toe.

José en vader Jac van der Zanden  
ontvangen ‘cijnsgeld’ van Wim Maas.

De rotmeesters op hun post in De Schammert op 
vrijdag 20 december 2024. 
vlnr. Peter van Rijsingen, Francien van Weert, 
Harrie van den Broek, Johan van Hoof. Leo van 
Velthoven en Wim Maas.

Dezelfde rotmeesters met nu midden tussen hen 
in, burgemeester Teun Heldens.

Bij het verlaten van de zaal ontvangen de 
gasten ‘zogenaamd’ cijnsgeld achter 3 
uitgangsdeuren. 
Leenderstraat, Boschhoven en Leenderstrijp.

Vrijdag 20 december 2024 


